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INFORMATION ON THE "ESCADRONS DE LA MORT" [DEATH SQUAD]

The information we were able to obtain on the existence, composition and

activities of the "reseau zero" [zero network] (in the words of C. Mfizi) were based on 

testimonies oftwo people who had been associated with this group;

testimonies ofthree people, two ofwhom were Senior Police Offieers, who were

welMnformed about this group;

evidenee gathered in the areas of tbe elashes partieulady, in the Bugesera region.

©
O

For obvious security reasons, we cannot reveal the identity of our informants. We would

like to point out that the testimonies corroborate, and that every one of them was

collected separately. Moreover, verifications on the ground confirm that the facts are true

and aceurate although these witnesses did not know the global picture.

The objectives ofthe group responsible for the upheavals were announeed to those who

were joining as foUows: Multiparty polities has brought disorder and anarehy; the

Govemments of Nsanzimana and Nsengyyaremye are not good; the change under way

should therefore be diseredited. At the national level, the nucleus ofthis group was made

upparticularly of the following people : NZIRORERA Joseph (former Minister, member

of Parliament for Ruhengeri), ZIG~!LANYIRAZO Promis (formerprefet of Ruhengeri,

Brother-in-law ofthe President), RWABUKUMBA Seraphim (Chairman,
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Managing Director (PDG) ofthe "Centrale", Brother -in-law of the President), Col.

SERUBUGA Laurent (Former Deputy Chief of Staff of the Army), Col. SAGATWA Elie

(Private Secretary ofthe President, Brother-in-law of the President), Ms. Dr.

RUSHINGABIGWI Chantal, NTIRIVAMUNDA Alphonse (Managing Director ofthe

Highways Department, Son-in-law of the President), Capt. SIMBIKANGWA Pascal

(Government official at the Presidency, Brother-in-law of Col. Sagatwa), Col.

BAGOSORA (Principal Private Secretary at the Ministry of Defence), RUCAGU

Boniface (member of Parliament for Ruhengeri), Major NKUND1YE Leonard

(Commander of the Presidential Guard) and Col. NSENGIYUMVA Anatole (Head of 

Military Intelligence - G2). Other people were also mentioned, but not by ail the

informants; so, we prefer hot to mention them. Apart from the central nucleus, the group

had local or regional intermediaries responsible for the execution on the spot; that is how

in the Bugesera region, Fidele RWAMBUKA, the Bourgmestre of Kanzenze

partieularly, played this role.

Generally, the operations were directed at either the disruption of the activities of some

opposition parties, the M.D.R. and the P.L. parficularly, or causing unrests, or even

bloody clashes. We eould give a few examples to illustrate these operations.

An example of the disruption of the activities of other parties took place in September

1991 on the occasion of a meeting organized by the M.D.R. party in Ruhengeri. Some"
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members ofthe group, transported in vehicles of the Highways Department and the

Presidential Guard (PG), had on the one hand, hired seine youth te disrupt the meeting,

and on the other hand, four young people who were te kill four leaders ofthe M.D.IL

party (Twagiramungu, Murego, Karamira and Bagaragaza). Since someone (whose

identity is known) had witnessed the preparations, it was decided net te proceed with the

assassination of the leaders. However, the meeting was violently disrupted. Since the

incidents were recorded on video, the Commander ofthe Presidential Guard (PG) had the

video casette seized and destroyed.

An example ofthe attempt te cause unrest took place recently at the end of July. When

some Interahamwe (M.R.N.D. militiamen) blocked roads within the surroundings 

Kigali, they were he|ped and encouraged on the spot by many ofthe key figures

identified above. A Diplomat of a Western Embassy was an eye-witness.

However, the most disturbing technique consisted in the attempts te cause bloody

clashes. We have very accurate evidence of sueh destabilizations in Bugesera and

¯ Kibuye. In Bugesera, the clashes resulted in the death of several hundred people, any

more wounded people and thousands ofdisplaced people. In March 1992, some

Interahamwe and soldiers from the Presidential Guard and the Mayuya camp (a total of

about 75 soldiers) were sent te Bugesera. The soldiers were in mufti and armed with

daggers and pistols. Those, particularly the (O..M..P.- Officiers du Ministere Public and
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the I.P.J-Inspecteurs de Police Judicaire/O.P.J-Of/îciers de Police Judiciaire..) [officiais

of the Prosecutor’s Office and Detective Sergeants/Senior Police OoEcers] who could

bave disrupted the operation were transferred beforehand. The troublemakers were

transported in the Highways Department vehicles; the petrol necessary for the operation

was supplied by Messrs. Rwabukumba and Nzirorera, and was allegedly transported by

Hassan Ngeze and kept at Bourgmestre Rwambuka’s residence. On arrival at first in

Gashora, the Interahamwe and the soldiers assisted by the local Interahamwe, mingled

with the population. Then, they attacked some targets defined beforehand, Tutsi familles

or members of opposition parties; then, the nets of violence spread. The complicity of

some services was obvious. A few examples. In Nyamata, Antonia Locatelli’s killer was

immediately evacuated in a vehicle of the gendarmerie, which had also collected the

cartridges; a few ofthe people who had attacked the displaced people to lure Locatelli

had been apprehended by the displaced people and taken to the Public Prosecutor’s

Office, who released them without even registering their identity; these people,

nevertheless who were of crucial importance to the investigation, disappeared without

trace.

The key role played by the Highways Department will also be noted, hot only does it use

the vehicles and the petrol vouchers, but the road fund was used as an actual secret fund

for financing a number of illegal activities (certain sources say that it was also used to

fund the M.R.N.D. party).
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The Gikongoro prefecture was te follow after Bugesera. One of the informants went there

te prepare the operation using a vehicle of the Highways Department. Theprefet

Habiyambere (former Head of Criminal Investigations Department) was the local

intermediary. Having noticed that Gikongoro was a diffieult place for this sort of

operation, the group abandoned the idea and decided te set up the C.D.R. there. Instead of

Gikongoro, last August, it was in Kibuye that the destablization was once again

attempted. It was from Lake Kivu that the infiltrations of the lnterahamwe and the

soldiers took place; some elements ofthe C.D.R. participated in the operation, for whieh

the scheme used was for the test identical te that of Bugesera. The final toll was about ten

people dead, ten people or se wounded and several thousands of displaced people.

The activities ofthis group have three effects :

sabotaging the democratization process, which can take place properly within a

context of destabilization;

intimidation of the Tutsi population and the opposition parties;

impediment te the Arusha Peace process, since the message put across obviously

was that neither the refugees ner the members ofthe RPF would be safe ifthey

decided te return te Rwanda.

These actions are consequently completely anti-democratic and were an infringement

upon human rights; ultimately, they could give rise te an actual organized civil ~,ar. It

is therefore very important te put an end te this subversion. In order, as far as
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possible, to get right to the bottom ofthese events and to avoid their repetition, itis

imperative to have an exhaustive international investigation.

Prof. Filip REYNTJENS

90ctober 1992
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POLICE JUDICIAIRE

Section-" -C~LLE-

PJ 305

Annexe(s) ̄ 

Aud. ̄  0

0
N° " 42"064

0
Suite au P.V. n°

du

s(0
de

Suite aux devoirs prescrits par
Monsieur le Procureur du Roi

Apostille"

Dossier" Commission Rogatoire
642 .eR 96

A charge de NSENGIYIUMVA
Anatole

Du chef de meurtre

Sur plainte de

Objet :-

Renseignements

w0-

I~0C67356
hldi Gm~m~iii n*

Transmis à Monsieur le Procureur du Roi.

Bruxelles, le/4’~ octobre 1996.

PRO

L’an mil neuf cent nonante-six le dix-sel
16.45 heures,

Pr. le Commissaire en chef aux d.j.

p.R. Bau×E£i-~
JUSTITII- 10.10.1£00

L.. p.K: BRUSSEL
~î~ï tllUi~ d’oetoDre à

Nous, Sabine WlLPUTTE,

Agent judiciaire près le Parquet de Monsieur le Procureur du Roi de
l’arrondissement de Bruxelles, dans le cadre de la présente
Commission Rogatoire Internationale, joignons au présent un
tél~fax Nous envoyé par le Professeur Rlip REYNTJEN8
concernant les "Escadrons de la mort".

Dont acte.

J
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DONNEES SUR LES "ESCADRONS DE LA MORT" ï

t

/"
Y

t.es indications que nous avons pu obtenir sur t’e.,J.stence, la composition e(-les activit6s d’un1

"réseau zéro" (expression de C. Mfizi) sont basees sur: K

- les t~moignages de deux personnes ayant été associées ~ ce groupe; ç

- les té.moignages de trois personnes, dont deux officiers suNdeurs, qui son~ bien ilfform~s sur

»
ce groupe; .,

d

des té.moignage:, récoltés sur le terrain des affronteraettts, dans la régiffn du Bug¢sera en
E

particulier. :~
/
d¢

Pour des raisons évidentes de s6curité, nous ne pouvons d6voiler l’identit6ee dé~ nos informatoe~.
J
/

Nous tenons ~ signaler que les témoig~ages sont con¢ordânts, et qu ils.-o t été recueillis

,ndépendarnment les uns des autres. En outre, les vérifîcations sur Ie terrain ~6nrirmou des Nir~s
¢.
:°

çoacreu et préc~s, alors que ces témoins ne connaissaient pas l’image globale, i}

/.

r\

I.es oh~e.~ir.. ,I,t groupe responsable pour les troubles étaient a~tnoncés comm.~, suit ~ ceux qui Je
:
a"tejoiguaieJ~t: le multipartisme est cause d’anarchie et de désordre; les gouveraements Nsanzimana

et Nse, giyaremye ne valent tien; il faut donc discréditer le changement e~’il cours. Au niveau
.

natio~îal, le noyau de ce groupe est constitué notanunent par les pdtsç, nnes suivantes:

NZI~RORERA Joseph (ancien ministre, député de RuhengerJ), ZIGIRANYIt~.~ZO Pr. «é,., anciÇ:n

préfet de Ruhengeri~ beau-froere du Président), RWABUKUMBA Sérap[fin (PI "1 ,,
j’

Centrale , beau-frère du Président), Col. SERUBUGA Laurent (ancien Chef ~Etat-ma, i~ara
/.

ae l’armée). Col. SAGATWA Elie (secrétaire particulier du Président, beau-~ère du Prestdent),

~;,:. »r. RUSHINGAB1GWI Chantal, NTIRIVAMUNDA Alpt~onsê (Di.î’ecteur-gér~éral des

pot,t., c.t chaussées, beau-fils du Nésident), Cap;. SIMBIKANGWA Pascal :’(feaetio~aire it 
2

t~résidence, beau-frère du ..Col. Sagatwa), Col. B.&OeSORA (Directeur de ~."biue~ au MiniStère

~ 1,~ D6eetense nationale), RUCAGU Bonifaee (député de Ruhenged), Mai. NKUNDIY E Léonard

(Commandam de la Garde présidentielle) et Col. NSENGIYUMVA ~natole (Chef 
¢.

renseiguements militaires-G2). D’autres personnes sont également ¢~tées. mli’is pas par mus les

«
5,
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intbrmate~trs; nous proefêrons d~s Lots ne pas les mentlonuer. A part le noyau.Fentral, le groupe

dispose (le relais locaux ou r~gionaux chargés de l’ex~turion sur place; c’esl ainsi que dans le

Buge~ra ce rôle a été joué notamment par Fidèle RWAMBUKA, bourgmestre ;~le Kaozenze.

/
/

En g~néral, les opérations visent soit la perturbation des activités de certains ../l~is d’opposition,

le M.D.R. et le P.L. en particulier, soit la provocation de d~sordres, voire mê.~e d’affrontements

sanglants, Nous pouvons illustrer ces opérations h t’aide de quelques exemplesq
/.

t

~e.e

Un exemple de perturbation d’activités d’autres partis s’est ~oduit en ~ptembre 1991 ~
é.

l’~asîon d’un meeting organisé par le M.D.R. ~ Rubengefi. Quelques m~’mbres du groupe,
<
#

transportés en véhieules des ponts et chauss&~s et de la Garde pNsi.dentielle (~lP), ont d’une part

recn~té des jeunes pour perturber le meeting, etd’autre part qua~e jeunes gel.. qui devaient mer
.5

quatre leaders du M.D. R, OEwagiramungu, Murego, Naramira et Bagaraga~),(P, isque quelqu’un
<¢

(doxlt l’identité est connue) a été témoin des préparatifs, il a été dgcidé de~~e pas Nocëder 

l’a~assinat des leaders. Cependant le meeting a été violemment perturb~, l~~’sque les incidents
./

avaient ét~ enregistrés sur vidéo, le commandant de la GP a faît saisir et détru~.tê la bande.
/
¢-

I

5
Un, exemple de tentative de causer le d~sordre s’est produit récemment ~t la fin:du mois de juillet.

Lorsçse des lnteraham~»~ (milices du M.R.N.D.) ont barré des routes aux ale~itours de Kigalî, ils/-
t"

ont ~té aidës et encourages sur place par plusieurs des personnalit~ ide~ti~êes plus haut. Un
ç

diplom»te d’une ambassade occidentale en est témoin oculaire. ’"

7.

Cependant, la technique la plus inquiétante consiste dans des tentati~s de causer des
4
’ taffrontements meurtriers, Nous possédo~~s des témoignages très précis de ceg déstabilisa ions au

Bugesera et à Kibuye. Au Bugesera, les affrontements ont fait plusieurs &rïtaines de morts,

beaucoup plus de blessés et des milliers de déplacés. En mors 1992, des ~terailamwe et des
"" ï

f

militaires de la GP et du camp Mayuya (un total d’environ 75 militaires) but gté envoyés 

Bugese~a, Les militaires étaient en civil et armes de Imignards et de pistolets~ Les pers»es, en
2,

pa~’ticulier des O.M.P. et des I.PJ./O.P.J., qui auraient pu g~er l’op~ration i~vaient été mur~es I~
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l’avance. Les fauteurs de troubles ont été transportés par des véhicules des ponts et ehausséeS;

l’essence nêcessaire à l’op~ration était fournie par MM, Rwabukumba et Nzirgrera, et aurait ~t~
f

tr~u~portée par Hassan Ngeze et stoekée chez le bourgmestre Rwambuka. AMv&~ initialement ~
¢
t«

G~shora, les interahamwe et les militaires, aidés par des interahamwe ibca~, ~ mëlaient dans la
L

population. Ensuite i.ls attaquaient quelques cibles définies .à l’avance, de,4, familles tutsi ou

appaItenaBt a l’opposition; de 1~, les violences se répandaient. La complicité ~ certains services
. Z

est gvidente, Quelques exemples. A Nyamata, le tueur d Antonta Locatelh a ét~ immédiatement

évacué par un véhicule de la gendarmerie, qui. a également récupéré les dou".tfles; quelques-unes

des personnes qui avaient attaqué les dgplacoes pour attirer Ix~catêlli avaient ét~ appr~endées par
f

les dgplacés et emmenées au parquet, qui les a reliehées sans na~mo ertregistr~ leur ideBtité; ces
i
[

pe~~mnes, pourtant d’une importance cruciale pour l’enqu&e, ont disparu .~~s laisser de trace.

On notera également le réle central joué par le service des ponts et chaussées; ~on seulement met-

il en oeuvre des véhicutes et des bons de commande d’essence, mais le Fg~ds, routier sert de°
¢,

véritable- caisoeBeire potoe le financement d’un-nombre_ d’activités illégales{i (certaines sources
l«
«.

afFmnent qu’il sert également au financement du M.R.N,D.).
i-
o:,

[

La proefecëare de Gikongoro devait suivre après le Bugesera, Un de nos inform~iteurs s’y est rendu
6

pour préparer l’opératioït en v~hicule des ponts et chaussé, es. Le préfet Habiy~bere (ancién chef
J
4

de la Sllreté) oetait le relais local. Ayant constaté que Gik~ngoro ~tait un terr.’~ difl3cile tmvr ce

type de manipulation, le groupe a abandonné l’idée et a décidé d’y installer Ia(C.D,R. Au lieu de
ç

Gikongoro, c’est à Kibuye qu’en aofit dernier la déstabLlisation a une fois de p~s été test~e. C’est

à partir du Lac Kivu que les infiltrafions d’interahamwe et de militaires s’est o’~îrée; des éléments

de la C.D.R. ont participé à l’op~ration, dont le schéma était pour le reste i~entique il celui du.t
/

Bugesera, Le bilan s’~lève à une dizaine de morts, des dizaines de blessés et tÎ..!usieurs milliers de

déplaeés /Æ

/

.. ~’~

Les activités de ce groupe ont un triple effet: ~,

sabotage du processus de démocratisation, qui ne peut se dêrouler coi’i~temem dsns un
),

contexte de dé, stabilisation;
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- intimidacion de la composante tutsî de la popuiï~tibn et des partis d~bppositio~;
2

handicap du processus d’Arusha, puisque le: message donné est évîdeltiment que ni les
/

roefugiés, ni tes membres du F,P.R. seront en sécurité s’ils se décidaient à rentrer au Rwanda,

:
Ces actions sqrtt d~s lors pmfondémêtat anti-démocratiques et violatrices des dt.~its de l’homme; à

ï
:

.la limite, elles pourraient provoquer une v~ritablè guerre civile montée de t~utes pièces. Il est

done de la plus haute importance que cette subversion cesse. Afin de fa~re’~ia lumière la plus
4

complète possible sur ces ~vénements et d’6viter leur rép~tition, une enquête internationale

approfondie est hnp6rieuse, .::
/
/,

’’»
t:

¸,,-%

Prof. Filip IOEYNTJENS
9.10.1992
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